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OPINIÓ

Joan Plana Sagué
ERC ROSES

COMISSIÓ DEL NOMENCLÀTOR

EEls noms que els mu-
nicipis donen als seus
espais públics, conegut
com a “nomenclàtor”,

suposen un dels seus principals
símbols. I, com tots els símbols,
no deixen de ser una forma mit-
jançant la qual qualsevol comu-
nitat humana (una entitat, una
família, un país o un poble) co-
muniquen a la resta del món i a
ells mateixos qui són, d’on ve-
nen i quins valors els inspiren.
Així doncs, les denominacions
de vies, places, espais, sectors,
llocs i equipaments són una part
del patrimoni col·lectiu i apor-
ten un reconeixement públic als
mots populars per denominar
els espais, a una forma concreta
de viure, guanyar-se la vida o re-
lacionar-se amb el territori, a
una causa, a la memòria d’un
personatge o un esdeveniment
important. Tot plegat, en el seu
conjunt, ens dona una imatge de
com és, en tots els sentits, una
població.

Per aquest motiu, tenir cura del
nomenclàtor, tenir-lo correcta-
ment actualitzat i catalogar-ne
l’evolució històrica és una tasca
necessària per a qualsevol ajun-
tament. En el cas del de Roses, per
exemple, l’Arxiu Municipal ha re-
alitzat des de fa temps, i en espe-
cial en els últims anys, una feina
importantíssima en aquest sentit.
Molts municipis han decidit fins i
tot anar un pas més enllà i crear
un òrgan politicotècnic encarre-
gat de vetllar per l’evolució del no-
menclàtor i estudiar, per exemple,
col·lectius o elements importants
per a un municipi que no hi esti-
guin correctament representants.

L’exemple més clar, el que es re-
peteix a gairebé tot arreu, és l’es-
cassíssima presència de dones.
Només hi ha dos carrers de Roses
(dels centenars que té) que estan
dedicats a una dona: Mercè Ro-
doreda i Víctor Català. I, fins i tot,
una d’lles amb el pseudònim
masculí! És una de les deficièn-
cies històriques del nomenclàtor

dels espais públics de la vila que,
sens dubte, cal corregir. Precisa-
ment, en el ple del passat mes
d'agost vàrem obrir la porta a co-
mençar a desenvolupar l’estratè-
gia per anar corregint aquesta in-
justícia històrica a través d’una
moció que va presentar des del
Grup Municipal Republicà per a
crear una Comissió del Nomen-
clàtor en la línia de les que ja s’han
creat en molts altres pobles.

Tal com deia al principi, el no-
menclàtor explica molt bé la his-
tòria d’una societat. A la nostra, la
invisibilització de les dones ha es-
tat un fet, i així ho demostren les
denominacions dels espais pú-
blics. Però també serveix per ex-
plicar cap on volem anar, i si la
nostra aposta real és desterrar to-
tes les dinàmiques masclistes, cal
que les corregim també en aquest
àmbit. Que la comissió serveixi
per posar fil a l’agulla i avançar cap
a la igualtat en els noms de l’espai
públic, la mateixa igualtat que vo-
lem per a la societat.

En el ple municipal d’agost, el
Grup Municipal Republicà a
l’Ajuntament de Roses va reprovar
la gestió que l’equip de govern, i
especialment la que la regidoria
de festes –en mans de GdP–, va fer
de la festa major d’enguany. Els
republicans van destacar espe-
cialment la valoració dels con-
certs i barraques, ja que alguns
mitjans de comunicació havien
publicat queixes importants i
preocupants per part de les colles
de carnaval referents al desenvo-
lupament dels concerts. 

Segons el grup municipal, algu-
nes de les valoracions que han
traslladat membres de les colles
als mitjans han estat tan dures
com: “Fluix. Horrible, el pitjor car-
tell de concerts des que faig Barra-
ques, i hi vinc des del primer any.
De pena. No ha estat a l’altura d’al-
tres anys. Les pitjors Barraques
dels darrers anys” o bé “Ja portem
alguns anys que pequem del ma-
teix; a mi, Celtas Cortos i Seguri-
dad Social m’encanten, però ne-
cessitem alguna cosa més actual i
de prestigi nacional”. 

La regidora republicana Vero
Medina va manifestar que “la fes-
ta major és un dels nostres princi-
pals atractius del mes d’agost per
a la gent de la comarca, i un sím-

bol del nostre municipi. No ens
podem permetre donar mala
imatge i que les nostres colles de
carnaval, que organitzen les ba-
rraques, es quedin decebudes. El
resultat de la festa major d’aquest
any és preocupant i cal fer auto-
crítica per evitar que els errors es
repeteixin”. El grup municipal
d’ERC també va destacar els pro-
blemes sorgits durant el sopar de
les colles geganteres, que van pro-
vocar que la colla local s’hagués
de fer càrrec de la feina de servei
del sopar, una qüestió que no els
pertocava. A més, també apunta-
ven que el sopar es va servir una

hora més tard. 
El regidor de festes i portaveu

de GdP, Francesc Giner, va defen-
sar el bon desenvolupament de la
festa i va declarar que el mateix
mitjà que publica les crítiques de
les colles havia publicat anterior-
ment articles amb valoracions po-
sitives, tot assenyalant a l’entitat
Arofes com a responsable dels
problemes del sopar de les colles
geganteres. Sobre aquestes decla-
racions, el regidor republicà Èric
Ibáñez va manifestar que “la res-
posta del regidor és tendenciosa i
demostra que no és capaç de re-
conèixer i admetre errors.” 

REDACCIÓ ROSES

ERC trasllada les queixes
per la festa al ple municipal
El grup demana un «exercici d’autocrítica» al regidor Francesc Giner
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Un moment de la intervenció del grup municipal. 

Els marxants del mercat de Ro-
ses que havien estat expedientats
per vendre roba falsificada han
acusat l’Ajuntament per perse-
guir-los sense que ells hagin co-
mès cap infracció. El dia  de juliol
es van intervenir . peces de
roba falsificada que estava a la
venda en cinc parades del mercat,
i que estava valorada amb .
euros. A continuació, l’Ajunta-
ment va iniciar el procés per ex-
pulsar-les del mercat dels diu-
menges. Ara, els paradistes dema-
nen que tot aquest gènere els sigui
retornat insistint en la “compe-
tència deslleial del top manta”. 

Quatre dels cinc paradistes
sancionats han presentat al·lega-
cions davant de la proposta de
sanció de . euros proposada
per la Xarxa Local de Municipis de
la Diputació de Girona (Xaloc).
Els venedors al·leguen que no
se’ls pot imputar dient que cap
consumidor és víctima d’engany.
Tot i que els seus productes duen
l’etiqueta de roba de marca,
apunten que per les circumstàn-

cies en què es venen i pel preu ja
se sap que és material falsificat.

Francesc Xavier López Vegas,
advocat del Gremi de Marxants de
les comarques gironines, va fer
uns aclaraiments al voltant dels
expedients aixecats per vendre
falsificacions al mercat de Roses.
“No té res a veure el top manta
amb els marxants que paguen la
seguretat social, l’assegurança i
les taxes municipals i que venen
legalment en el mercat. Que ho fa-
cin amb el top manta encara, però
amb la gent que té els permisos és
un abús”, explica.
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Marxants expedientats
al·leguen persecució 
per part de l’Ajuntament 
Alguns venedors del
mercat neguen la infracció 
i asseguren que «cap client
és víctima d’engany»

EMPORDÀ

Les peces que es van intervenir. 

Aprofitant l’aturada escolar de
les vacances d’estiu, l’Ajuntament
de Roses ha realitzat diverses ac-
tuacions de millora i manteni-
ment a les escoles públiques del
municipi. Arranjaments de patis,
treballs de pintura i substitució de
tanques, centren la majoria
d’aquests treballs, als quals s’han
destinat un pressupost de .
euros.

Les escoles en les quals s’ha ac-

tuat han estat la zona de cicle in-
fantil de l’escola Els Grecs, l’escola
Vicens Vives i també les llars d’in-
fants El Cavallet i El Franquet.  Pa-
ral·lelament, la Generalitat de Ca-
talunya es troba també realitzant
diferents obres de millora a l’esco-
la Montserrat Vayreda.

En la mateixa línia, l’Ajunta-
ment tramita actualment projec-
tes de millora a l’escola Narcís
Monturiol, que es preveuen in-
cloure en el pressupost del .
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Les escoles de la vila es posen 
a punt per al curs 2018-2019 

Roses ha obert el període d’ins-
cripcions per a les famílies inte-
ressades a fer ús del servei de
transport escolar durant el curs
-. El servei permet el
desplaçament dels alumnes des
del nucli i diferents urbanitza-
cions del municipi a les escoles
públiques de Roses. L’Ajuntament
de Roses posa a disposició dels es-
colars del municipi dues rutes de
transport amb les quals dona res-

posta a les necessitats de despla-
çament que puguin tenir les famí-
lies, englobant el centre i les urba-
nitzacions. La línia  realitza el re-
corregut La Garriga, El Cortijo i ur-
banització de Santa Margarida
fins a les escoles Vicens Vives,
Narcís Monturiol, Els Grecs i
Montserrat Vayreda. La línia , per
la seva banda, comunica aquests
mateixos centres escolars amb les
urbanitzacions Mas Fumats, Mas
Boscà, Mas Mates i nucli urbà.

REDACCIÓ ROSES

Obren les inscripcions per
al servei de transport escolar 
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GAT I GOS
PER LLUÍS PUIGBERT

FELICITATS
L’Acústica se supera 

amb xifres de rècord

L’Acústica s’acosta a la
majoria d’edat amb xi-

fres de rècord. L’organització li-
derada per Xavi Pascual diu
que han estat 108.000 espec-
tadors en l’edició d’aquest any.
Una xifra brutal que hem de
celebrar, felicitant l’organitza-
ció per l’esdeveniment!
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PER DAVANT

MILLORA EVIDENT
La Jonquera treballa per

donar un nou aire al centre

La renovació del carrer
Major ha estat una gran

aposta estratègica del govern
de la Jonquera. La vila necessi-
tava un rentat de cara per mo-
tivar el comerç local. Aquesta
llarga avinguda obre la porta a
l’emprenedoria dels valents
que hi vulguin creure.

2

BÀSQUET
El Vilafant organitza un

molt bon segon Torneig U13

El Club Esportiu Vilafant
organitza aquest cap de

setmana la segona edició del
Torneig U13, que compta amb
equips de renom com el Ba-
yern de Munic o la Penya. Tot i
ser un club petit, per un cap de
setmana, és l’aparador del bàs-
quet de base de Catalunya.

3

Quan vaig començar a estudiar filoso-
fia en el meu batxillerat dels anys  i
vam arribar als sil·logismes, el meu
pare em va parlar de la relativitat de

les coses i em va ensenyar un pseudosil·logisme
que, encadenant definicions diverses, acaba
per demostrar que una vaca és triangular. Fa
així: “Una vaca es una res. Res en catalán es
nada. Quién nada no se ahoga. Quién no se
ahoga,  flota. Una flota es una escuadra. Una es-
cuadra es un triángulo. Luego, una vaca es
triangular”.

Podríem aplicar aquesta boutade pseudolo-
gística a la moguda que tenim muntada al nos-
tre país, amb els del PP i Cs volent demostrar
que els llaços grocs provoquen violència? Que
vivim en un país violent on “les vaques són
triangulars”? Qui els compra aquesta història? 

També hi ha molts (la majoria?) mitjans de
comunicació que fan mans i mànigues per de-
mostrar que la vaca és triangular tot buscant
tres peus al gat, veient greus confrontacions en
el dia a dia del nostre país i cercant culpables
que els donin motius d’atac.

De totes maneres no estem sols en aquesta
moguda de confrontació ciutadana. Arreu hi ha
l’extrema dreta que es belluga i que veu com tot

allò en què basa la seva raó d’existir i que creu
intocable es belluga irremissiblement. Estem
en moments de canvis. De canvis importants,
on les velles maneres han d’acabar desaparei-
xent. La política, la religió, l’economia, l’ensen-
yament, l’agricultura, l’alimentació... tal com ho
estem vivint ara, té els dies comptats. Dic dies
però poden ser una bona colla d’anys. Els can-
vis socials, si són evolutius, prenen el seu
temps, però després queden consolidats. En
canvi les revolucions són ràpides, però impli-
quen gua nyadors i vençuts, i això deixa sempre
un pòsit de rancor. Llavors vol dir que hem de
prendre paciència, continuar en clau pacífica i
evitar la confrontació, però anar canviant acti-
tuds en allò quotidià. Obrir-nos a nous co-
rrents, comprendre que cadascun de nosaltres
hem de ser el canvi que volem veure en el món
i deixar de delegar responsabilitats a les admi-
nistracions corresponents. Algú ens pot dir que
les vaques són triangulars amb un esperit d’hu-
mor i relativisme, però quan algú ens afirma
que una vaca és triangular perquè li han dit i
s’ho creu a ulls clucs, sense comprendre, sense
comprovar ni contrarestar, ens trobem davant
d’un integrista amb el qual es fa difícil o impos-
sible dialogar. Allunyem-nos-en!

SÓN, LES VAQUES,
TRIANGULARS?

TRAMUNTANADES

L
’Informe sobre Comerç irregular a la via Públi-
ca, elaborat per la Sindicatura de Greuges el fe-
brer de 2016, concloïa que “les administracions
públiques no han de permetre el top manta, ja
que es tracta d’una activitat il·legal, més pròxi-

ma a les trames mafioses que a la pobresa dels més vulne-
rables”. El treball determinava fins a sis implicacions del
fenomen: Socials, penals, de consum, ocupació irregular
de l’espai públic, tributari i competència deslleial. Aquest
informe, d’una institució com la Sindicatura de Greuges,
s’encarrega de desmuntar la tolerància mostrada per al-
guns sectors: “Els serveis socials bàsics disposen dels me-
canismes per intervenir en persones, famílies i grups so-
cials, especialment si es troben en situacions de risc so-
cial o exclusió, com és el cas dels venedors top manta”. To-
lerar aquesta venda il·legal equival a acceptar que les nor-
mes i les lleis de les quals ens hem dotat són susceptibles
de ser vulnerades impunement. És obvi que els top manta
no són, ni de bon tros, el problema més gran de la nostra
societat i que el frau fiscal de grans fortunes és infinita-
ment superior, però, com hem sostingut en altres oca-
sions, és una mostra de la incapacitat política, policial i
judicial per resoldre un problema que, en el cas de la Cos-

ta Brava, apareix cada estiu
davant la impotència dels
municipis afectats. Un dels
principals és Roses. L’article
de la seva alcaldessa, Montse
Mindan, publicat recentment
en aquest Setmanari, era un
exemple de la impossibilitat
involuntària en la qual es veu

immers el seu municipi per resoldre un problema que
afecta la seva via pública i la seva activitat econòmica. Un
complicat entramat legal impedeix Montse Mindan d’e-
xercir les seves atribucions d’alcaldessa mentre observa
com cada dia uns 400 venedors ocupen el passeig Marí-
tim. Hi ha alguna solució? Sembla difícil, mentre no hi
existeixi una voluntat política per part de les diferents ad-
ministracions. Bé, la municipal sí que la té, almenys en el
cas de Roses. El contundent i clar informe de la Sindicatu-
ra de Greuges va caure en sac foradat. Un any després, el
mateix síndic, Rafael Ribó, va tornar a denunciar la passi-
vitat per acabar amb el top manta: “És una activitat il·le-
gal en mans d’entramats mafiosos”, va afirmar. L’Ajunta-
ment de Roses ha provat tot el que està al seu abast: pres-
sió policial, contractació de seguretat privada, decomís
de productes, instal·lació de càmeres, creació d’un carril
bici a l’espai utilitzat pels manters. Totes aquestes iniciati-
ves han estat inútils. Increïble.

LA VENDA ILLEGAL
PERJUDICA EL TURISME

Recordo haver-ne parlat
altres vegades, en aques-
tes i en altres pàgines,
però el tema em sembla

inesgotable. Almenys així ho veig
jo, enamorat de les bones plantes
boscanes, com ara el nostre ro-
maní. El seu nom deriva del llatí
ros maris, que vol dir rosada ma-
rinera. Aquest ros maris ha donat
nom a nombroses variants: rose-
mary en anglès, romarin en fran-
cès, rosmarin en alemany, rosma-
rinho en portuguès, ramerino en
italià... I, més a prop nostre, ro-
maní en català, romero en caste-
llà, i romeo en gallec. El seu nom

científic és Rosmarinus officina-
lis.

Tradicionalment s’ha conside-
rat que el romaní representa la fi-
delitat vers l’amor absent. Ofèlia,
tan bella com embogida, deia a
Hamlet: “There’s rosemary, that’s
for remenbrance, pray you, love,
remember”. O sigui: “Aquest és el
romaní, per al record, et prego,
amor, que recordis”...

Rosmarinus, que és el nom tèc-
nic del romaní, ve del llatí ros,
que significa rosada, i de mari-
nus, que vol dir marí. Es tracta
d’una planta mediterrània, co-
muna als països banyats per
aquest mar. 

Han estat lloades les seves pro-
pietats medicinals com a bacteri-
cida i antioxidant. Des de sem-
pre, i  això és un dir,  se li han
atribuït virtuts afrodisíaques.
Amb fulles de romaní, mastega-
des i barrejades amb sal, varen

curar els cabrers a Don Quixot la
ferida que li havia fet a l’orella el
biscaí.

Era antiga tradició que la plan-
ta del romaní creixia durant tren-
ta-tres anys, l’edat de Crist en
morir. Com a símbol d’amor
etern, les núvies el duien a la co-
rona que cenyia el seu cap. En el
terreny gastronòmic, el romaní o
romer és encara molt usat en la
cuina tradicional mediterrània.
Les seves fulles es fan servir per
aromatitzar guisats, carns, olis i
vinagres.

Josep  Carner, a Canticel: “Per
una flor de romaní / l’amor daria;

ALTRA VOLTA,
EL ROMANÍ

Maria Crehuet
Escriptor

Josep Maria
Salvatella
Escriptor

MAR D’AMUNT
«Un complicat entramat
legal impedeix Montse
Mindan d’exercir les
seves atribucions
d’alcaldessa de Roses»

«Han estat lloades les seves
propietats medicinals com a
bactericida i antioxidant. Des de
sempre, i això és un dir,  se li han
atribuït virtuts afrodisíaques»

EMPORDA
SETMANARI DE L’ALT 
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El Pleno del Consejo
General de Agentes de
Aduanas se reunió en
Madrid para tratar las
garantías aduaneras y los
posibles cambios en la
regulación de los plazos
de retención, entre otros
puntos del orden del día.

Actualmente se contem-
pla en un plazo de 30
días y siendo en este
período de tiempo posible
el aplazamiento del pago
de los impuestos a la
importación y una vez
liquidada la deuda adua-
nera, recuperar el

importe. La
Administración interpreta
que estas cantidades no
se pueden liberar hasta
que no se extinga el plazo
de la deuda, fijado en tres
años. La finalidad de todo
esto es que los agentes
sean responsables de

sus avales durante este
período para los arance-
les y durante cuatro años
para las aduanas por
posibles deudas posterio-
res.

Estos cambios que
está manejando la
Administración hacen

posicionarse a todos los
colegios oficiales de
agentes de aduanas de
España en «alerta ante
una posible nueva norma
nacional que afectaría al
sector y están pendientes
de que se produzca su
aprobación».

Otros puntos del
orden del día que se tra-
taron en el Pleno del
Consejo fueron la cele-
bración del XVI Foro
Aduanero en Cádiz, la
formación, ciberseguri-
dad, sanidad y la
ventanilla única.

El Consejo de Agentes de Aduanas, en alerta por los
cambios de plazos de las garantías aduaneras

La Autoridad Portuaria
de Valencia (APV) estará
presente en una nueva
edición de Ecofira, que se
celebrará del 6 al 8 de
noviembre. Ya está confir-
mada la presencia en el
stand de la APV de Boluda
Corporación Marítima y

Baleària, aunque puede
haber empresas interesa-
das en participar. Así se
informó en la reunión del
proyecto Ecoport II.

En la misma reunión,
también se abordó el
Congreso Green Ports que
se celebrará en Valencia el

próximo mes de octubre y
en el que participarán,
además de la APV y su
fundación, empresas
como MSC, Grimaldi,
Noatum Container
Terminal Valencia,
Baleària o la UTE Marpol
Sagunto. Los participantes en el proyecto Ecoport II analizaron la evolución del mismo

La Autoridad Portuaria de Valencia
participará en Ecofira 2018 junto a
Boluda y Baleària

El secretario de
Infraestructures i Mobilitat
y presidente de Ports de
la Generalitat, Isidre
Gavín, acompañado de la
alcaldesa de Roses,
Montse Mindan, el patrón

mayor de la Cofradía de
Pescadores de Roses,
Antoni Abad, el director
general de Transports i
Mobilitat, Pere Padrosa, y
el gerente de Ports de la
Generalitat, Joan Pere

Gómez, entre otras auto-
ridades y directivos,
visitaron la dársena pes-
quera del puerto de
Roses (Girona), después
de su modernización. La
actuación presta mejor

servicio a las embarcacio-
nes de pesca, náutica
popular y charters náuti-
cos, potencia la actividad
portuaria y conecta mejor
el frente portuario con la
ciudad, con la creación de
nuevos espacios para los
ciudadanos. El proyecto
ha tenido un inversión de
680.000 euros y un plazo
de ejecución de seis
meses.

Gavín remarcó que
esta actuación supone
una «sinergia muy posi-
tiva entre el sector de la
pesa, el agroindustrial y el
turístico» y puede conver-
tirse en «una palanca de
crecimiento de diversos
sectores económicos y
también para el territo-
rio». Esta actuación
refuerza «Roses como

destino de calidad» desde
varios puntos de vista:
promueve el sector pes-
quero, «que está
haciendo muchos esfuer-
zos para dar valor
añadido» a su actividad;
potencia la llegada de
cruceristas, «una gran
apuesta» de Ports y vin-
cula un producto de gran

nivel con la gastronomía
de calidad. Finalmente,
Gavín puso de relieve que
se trata de una inversión
en la que ha primado la
eficiencia, dado que es
«una obra hecha a
medida de los requeri-
mientos de los diversos
públicos y sectores a los
que va dirigida».

Ports de la Generalitat finaliza la modernización
del puerto pesquero de Roses

Gavín y Mindan, durante la visita al puerto de Roses

Muelle del almacén de los pescadores

Los miembros del Pleno del Consejo General de Agentes de Aduanas, presidido por Antonio Llobet

http://www.portdebarcelona.cat/
http://www.silbcn.com
http://www.men-car.com
martinparada
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A.F. FIGUERES

■Els treballs de reurbanització de
la plaça de l’Escorxador de Figue-
res van començar aquest dilluns
tal com s’havia anunciat. Les
obres s’allargaran dotze setmanes
i s’eliminaran les  places d’apar-
cament per convertir l’espai en un
passeig que convidi a accedir al
centre de la ciutat. 

Ahir els treballs se centraven a
retirar el mobiliari urbà i les barre-
res arquitectòniques per preparar
l’espai per a la imminent entrada
de la maquinària. Les obres està
previst que s’allarguin tres mesos
i no està previst que comportin
cap canvi de circulació, excep-
tuant moments puntuals de l’exe-
cució de l’obra. L’import d’adjudi-
cació de l’obra és de .,
euros a l’empresa Excavacions
Ampurdán  S.L.

Les places de pagament es tras-
lladaran al carrer Pella i Forgas i a
la plaça Tarradellas. Ja s’ha co-

mençat a retirar el mobiliari i en
els propers dies es procedirà a la
urbanització, que crearà una es-
planada amb arbrat, nou mobilia-
ri i il·luminació. El projecte s’em-
marca en la creació d’una nova
porta d’accés atractiva per al via-
nant des de l’aparcament dissuas-
siu de l’N- amb un traçat que
connecti la plaça de l’Escorxador
amb la de Tarradellas. 

Els treballs van començar ahir tal com estava
previst amb la retirada de mobiliari urbà
S’eliminen trenta places d’aparcament

La plaça
de l’Escorxador
de Figueres, a punt
per a les obres

Operaris, a la plaça de l’Escorxador, ahir al matí. ANNA FONT

DdG ROSES

■ Els empresaris de Roses es re-
plantegen el model turístic futur
de la ciutat i han organitzat unes
jornades de debat per fer «un pas
endavant important per a la mi-
llora de la qualitat turística al mu-
nicipi».  Així, impulsaran unes jor-
nades de debat i reflexió que es
duran a terme la propera tardor i
que tenen per objectiu posar so-
bre la taula el model turístic que
es vol per als propers anys a Roses;
marcar un full de ruta per a la mi-
llora de la qualitat turística al mu-
nicipi i trobar solucions a les pro-
blemàtiques que afecten el sector.

L’acord s’ha pres en la darrera
junta que ha celebrat l’Estació
Nàutica Roses-Cap de Creus i Ro-
ses comerç (les dues entitats re-
presenten més de  empresaris
del municipi). El president  de
l’Estació Nàutica i de Roses Co-
merç, Miquel Gotanegra, ha as-
senyalat que cal fer una «reflexió
profunda d’on estem i cap a on vo-
lem anar i ho hem de fer tots
junts». 

La reunió va comptar amb  l’as-
sistència el regidor de Turisme i
Promoció Econòmica de Roses,
Fèlix Llorens, qui va afirmar que
«el sector privat i el sector públic
hem de reflexionar per saber cap
a on ha d’anar el turisme i acordar
conjuntament les mesures per
millorar la qualitat turística i que
Roses continui essent competitiu
en aquest àmbit». En les jornades
es duran a terme cinc gran debats
temàtics  amb la idea de poder do-

nar eines a empresaris i adminis-
tració per als propers anys al vol-
tant del desenvolupament turístic
a Roses. Els debats giraran al vol-
tant del posicionament turístic
del municipi i els atractius amb
què es compta, i sobre la mobili-
tat. 

També s’analitzaran els dife-
rents tipus d’allotjament i l’oci
existent i s’abordaran questions
com l’ocupació de la via pública i
la venda ambulant, entre d’altres.
Amb els resultats dels debats s’ela-
boran unes conclusions i després
es presentaran públicament les
accions que es proposen per dur
a terme en els propers anys. Mi-
quel Gotanegra ha explicat que la

voluntat és obrir les jornades a les
altres associacions de Roses per-
què tots els empresaris del muni-
cipi s’hi puguin sumar.

Menys ocupació
Durant la reunió s’ha fet una va-
loració de la temporada turística
al municipi i s’ha arribat a la con-
clusió que ha estat una tempora-
da «diferent», segons ha assegurat
Miquel Gotanegra. «Hi ha hagut
alguns punts menys d’ocupació al
juliol i també a l’agost i això s’ha
traduït en menys consum en els
serveis, en la restauració i en el co-
merç». Segons Gotanegra,   la tem-
porada  «va ser molt bona i
era complicat continuar crei-
xent».  De totes maneres, Gotane-
gra manté que cal fer valoracions
«més qualitatives que quantitati-
ves» de la temporada turística.

Els empresaris de Roses
repensen el futur del
model turístic de la ciutat
Organitzen unes jornades de debat sobre el turisme que es vol
en els propers anys Reclamen la implicació de l’Ajuntament

Els assistents a la reunió
d’empresaris. VILADEROSES.CAT

EVA BATLLE L’ESCALA

■Els Bombers van treballar la nit
de diumenge a dilluns en un in-
cendi en una casa de l’avinguda
Riells de l’Escala. Va cremar la cui-
na i el menjador, però no es van
haver de lamentar ferits. El fort
fum generat pel foc va afectar tot
l’immoble. L’incendi es va produir
pels volts de dos quarts d’onze de
la nit i s’hi van desplaçar dues do-
tacions dels Bombers. Les flames

van destrossar el mobiliari de la
cuina, el menjador i electrodo-
mèstics, entre altres. I l’alta tem-
peratura també va provocar pro-
blemes a tot l’enguixat i les rajoles.
Segons van explicar els Bombers,
tota la casa també va necessitar
ser ventilada, a causa del fort fum.

Al lloc dels fets hi van treballar
els Bombers, la Policia Local de
l’Escala i els Serveis d’Emergèn-
cies Mèdiques. 

Crema la cuina i el menjador
d’una casa de l’Escala 

 LA JONQUERA ÉS A LES PORTES DE LA FESTA MAJOR, que comença
aquest dijous amb el lliurament dels premis del Concurs Fotogràfic de l’Albera i
una cercavila. Però aquest diumenge passat ja van començar a escalfar motors
amb la 15a edició de la Trobada de Puntaires, que va omplir la plaça de l’Ajunta-
ment. La festa continuarà dissabte i diumenge amb ball, correfoc i espectacles
infantils i s’allargarà fins dimarts, amb l’acte institucional de la Diada. 

Quinzena Trobada de Puntaires
JOSEP RIBAS FALGUÉS

A.F. FIGUERES

■Els grups municipals del PP i Cs
han criticat durament l’aparició
de pancartes dalt de l’escenari
que reclamaven l’alliberament
dels presos polítics durant l’actua-
ció de Buhos programada dins
l’Acustiqueta. Concretament, dalt
de l’escenari van pujar persones
de diverses edats que van enlairar
fotografies dels polítics a la presó
amb llaços grocs i un cartell de
«llibertat presos polítics». Des del
PP consideren «injustificable que
s’utilitzés com un acte polític» i
demanen responsabilitats, men-
tre que Cs  qualifica els missatges
d’«adoctrinadors» i en condem-
nen «l’ús partidista». 

Crítiques per la
presència de
símbols polítics
durant l’Acustiqueta

L’Alt Empordà
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L’estacionament
de pagament en
zona blava es
traslladarà a la
plaça Tarradellas
i al carrer Pella i
Forgas
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L’Alfolí de la Sal de l’Escala ha es-
tat l’escenari d’un moment descrit
com a “històric” pels participants
per a la candidatura de la Costa
Brava com a Reserva de la Biosfera.
Divendres, l’emblemàtic edifici es-
calenc va acollir dues importants
reunions i una conferència que va
tenir com a convidat especial i po-
nent el doctor Miguel Clüsener-
Godt, director de la Divisió de
Ciències Ecològiques i de la Terra
i del programa Home i Biosfera de
la Unesco (MAB). 

Les trobades, impulsades per la
Diputació de Girona i l’Ajunta-
ment de l’Escala, van tenir com a
eix central els treballs que s’estan
elaborant en relació amb la pre-
sentació de la candidatura de la
Costa Brava com a Reserva de la
Biosfera . 

A la reunió hi van assistir una
cinquantena de persones, entre al-
caldes i representants de la Dipu-
tació de Girona, de la Generalitat,
de la Universitat de Girona, de les
cambres de comerç i dels parcs na-
turals dels Aiguamolls de l'Empor-
dà i del Montgrí, les illes Medes i el
Baix Ter, entre altres entitats i or-
ganismes implicats en el projecte.

Posteriorment, el doctor Clüse-
ner-Godt va oferir una conferència
a la sala d’actes de l’Alfolí, que era
plena a vessar, i que va ser el pre-
ludi de la inauguració de l’exposi-
ció L’Escala. Territori Biosfera, co-
missariada per Albert Albertí.

“Més ben posicionats”
El president de la Diputació de Gi-
rona, Miquel Noguer, va posar èm-
fasi en el fet que “els projectes iren
endavant si tothom hi està d’acord.
Aquesta és la tercera vegada que
s’intenta aconseguir aquesta de-
claració i ara estem més ben posi-
cionats que trenta anys enrere per
aconseguir-la”.

El director del programa MAB ,
preguntat pel Setmanari de l’Alt
EMPORDÀ en acabar la seva po-

nència, va expressar la seva sensa-
ció “positiva” de les reunions man-
tingudes. Per a  Clüsener-Godt “hi
ha un gran consens per aconseguir
la declaració de Reserva de la Bios-
fera. No és una imposició de les au-
toritats, és una cosa que se sent
que arriba del poble, que té una
utilitat. Òbviament té un aspecte
polític de gestió del territori però
no és partidari, és de tots. No es
tracta d’implantar noves restric-
cions en el territori, sinó l’accepta-
ció d’una nova manera de respec-
tar-lo amb mesures més sosteni-
bles”. 

En opinió del directiu de la
Unesco, la Costa Brava i l’Empordà
“són una terra molt bonica, que ha
canviat molt amb els anys. Als vui-
tanta, el turisme només era de sol
i platja i ara és molt més: és cultura,
és menjar, és producció, són visites
i, també, sol i platja però en un con-
junt que engloba una societat cívi-
ca”.

Per Víctor Puga, alcalde de l’Es-
cala, “és clar que acabem de viure
un moment històric. Crec que ha
estat el tret de sortida real a la can-
didatura. Té potencialitat, té con-
tingut i té sintonia entre tots els
agents del territori”. 

SANTI COLL L’ESCALA

El director d’Home i Biosfera
de la Unesco veu «positiva» 
la proposta de la Costa Brava
L’Escala mostra el consens polític i social impulsat per la Diputació

REACCIONS
MIGUEL CLÜSENER-GODT
DIRECTIU DE LA UNESCO

Hi ha un gran
consens per

aconseguir la
declaració de Reserva
de la Biosfera. No és
una imposició de les
autoritats, és una
cosa que se sent que
arriba del poble, que
té una utilitat»

«És una terra
molt bonica,

que ha canviat molt
amb els anys. 
Als vuitanta, el
turisme només era 
de sol i platja i ara 
és molt més»

SANTI COLL

Miguel Clüsener-Godt, amb Miquel Noguer i Víctor Puga a l’Alfolí.
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ACTUALITATECONOMIA

Segons les dades de l’Agència
Catalana de l’Aigua, ACA, el pantà
de  Darnius-Boadella es troba per
sota de la meitat de la seva capa-
citat, amb , hectometres cú-
bics. En concret es troba al ,.
Aquesta situació es deu a la coin-
cidència de les campanyes de reg
i també de l’augment de l’aigua
destinada a consum domèstic
que hi ha durant la temporada
d’estiu.

REDACCIÓ DARNIUS-BOADELLA

PER LES CAMPANYES DE REG

Poca aigua al pantà
de Darnius-Boadella 

El programa de Gent Gran de
l’Obra Social “La Caixa” va pro-
moure l’any passat el voluntariat
de  persones grans a Girona,
que van fer  activitats  amb .
beneficiaris. El projecte, que es va
iniciar ara fa sis anys, també ha
passat per l’Alt Empordà. El pro-
grama ja ha organitzat més de
. activitats de voluntariat a
tots Espanya i compta amb més de
. voluntaris de més de  anys.

REDACCIÓ FIGUERES

OBRA SOCIAL “LA CAIXA”

Fomenten el voluntariat
de les persones grans 

L’Àrea de Promoció Econòmica
de l’Ajuntament de Figueres inicia
un nou curs de creació d’empre-
ses. La formació serà del  de se-
tembre al  d’octubre al Centre
de Formació Integral Ferran Su -
nyer, i estarà dividida en tres mò-
duls: introducció, fiscalitat i màr-
queting. L’horari de les classes
serà divendres de quatre a vuit de
la tarda, i dissabte de nou del matí
a una del migdia. 

REDACCIÓ FIGUERES

SETEMBRE I OCTUBRE

Un nou curs impulsarà
la creació d’empreses 

L’ocupació turística dels mesos
de juliol i agost no ha complert les
previsions del sector a principi de
temporada. La recuperació d’al-
tres destinacions, la turismofòbia,
la situació política i les vagues de
les companyies aèries, entre d’al-
tres, són les causes d’aquesta da-
vallada, que se situa prop del ,
segons la Federació d’Hostaleria
de les Comarques de Girona, que
presideix l’empordanès Antoni
Escudero. Durant el mes d’agost,
les xifres d’ocupació a l’Alt Empor-
dà han estat del . 

Pel que fa a les previsions del
mes de setembre, també s’augu-
ren descensos amb relació a la
temporada d’estiu del , que
va destacar per haver registrat xi-
fres històriques. Durant la prime-
ra quinzena, s’espera una ocupa-
ció que oscil·la entre el  i el ,
una xifra que baixarà un  o 
durant la segona quinzena. Res-
pecte les dades obtingudes du-
rant el mateix període de l’any
passat, s’espera que enguany es
registri una ocupació entre un 
i un  inferiors. 

Segons les dades de l’Estadísti-
ca de Moviments en Fronteres
(Frontur), de l’INE, el mes de juliol
ha estat un mes de descens dels
turistes internacionals. Catalunya
va rebre el passat mes de juliol la
visita de .. turistes estran-
gers, cosa que representa un des-
cens del , respecte al mateix
mes de l’any passat. Aquesta és la
pitjor dada en un mes de juliol des
que l’INE recopila les dades (tar-
dor del ), ja que al  es va
registrar un augment del , i al
 del ,. 

El principal mercat és el francès
El principal mercat emissor, se-
gons apunta l’INE, és el francès,
amb un percentatge del ,
respecte al total de turistes. La Fe-
deració d’Hostaleria de les Co-
marques de Girona coincideix
amb aquesta afirmació, i també
destaca l’afluència de parelles i fa-
mílies catalanes, de la resta de
l’Estat Espanyol, russes, britàni-
ques i alemanyes. Pel que fa a la
durada de l’estada mitjana dels
turistes a les zones costaneres del
litoral gironí, oscil·len entre els  i
 dies. 

L’estudi de les dades turístiques
també apunta que, pel que fa a la
destinació predilecta dels turistes
que volen visitar l’Estat espanyol,
Catalunya està en segona posició,
darrere de les Illes Balears. 

REDACCIÓ FIGUERES

La temporada hotelera
no compleix les bones
expectatives inicials
L’agost ha registrat
un 80% d’ocupació i, per al
setembre. s’espera menys
d’un 60% de demanda

Els empresaris de Roses volen
fer un pas endavant per la millora
de la qualitat turística al municipi.
“Han baixat molt les xifres d’ocu-
pació. Cal que fem una reflexió
profunda d’on estem i cap on vo-
lem anar i ho hem de fer tots junts”,
explica el president de l’Estació
Nàutica i de Roses Comerç, Mi-
quel Gotanegra, que ha definit
aquesta temporada turística com
a “diferent”. Per aquest motiu han
acordat impulsar unes jornades

de debat i reflexió que es duran a
terme a la  tardor, i que tenen per
objectiu posar sobre la taula el
model turístic que es vol per als
pròxims anys a Roses, marcar un
full de ruta per al desenvolupa-
ment d’accions que incideixin en
la millora de la qualitat turística, i
trobar solucions a les problemà-
tiques que afecten el sector.
L’acord es va prendre en la darrera
junta celebrada per l’Estació Nàu-
tica Roses-Cap de Creus, i Roses
comerç. 

REDACCIÓ ROSES

Els empresaris rosincs,
preocupats per la temporada
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Benvolgut, Déu me’n guard de dir-
te que l’estiu s’acaba. Res més
lluny de la realitat. Estic ben se-

gura que encara farà alguna calorada
d’aquí a final de mes. I t’ho dic mentre
escric aquesta postal perquè, des de
Roses estant, encara tinc moltes ganes
d’anar-me a banyar en alguna d’aques-
tes cales que la geografia de cap de
Creus ens ha regalat. 

Mira, la imatge d’avui és de l’antiga
plaça del doctor Pi i Sunyer, avui dita
de Catalunya. Va ser feta entre els anys
vint i trenta, segons la fitxa de l’Arxiu
Comarcal de l’Alt Empordà. La postal
era de la col·lecció de Jordi Martí de
Figueres. Aquesta vista tan suggerent
va ser captada per un fotògraf molt
singular que signava amb el segell B.
Fonolleras. Dic que era singular perquè
les seves imatges valen un imperi. N’he
vist nombroses i tinc clar que són un
record impagable del nostre passat.

Aquesta, concretament, si no fos pel
seu revelat en blanc i negre, coses del
seu temps, podríem arribar a dir que

Sense drons també se’n sortien
va ser feta amb un dron modern, com
els d’ara. Però, és clar, el salt en el
temps ho fa impossible.

De la imatge en destaco la roba que
portaven tots plegats. Roba de l’època,
és clar. Es veu que anaven mudats i
que era una festa molt celebrada. A la
part esquerra de la plaça s’hi veu una
rotllana sardanista amb la cobla a la
part de dalt a la dreta, allà on avui hi
ha l’Hotel Mar y sol. Els homes porten
un barret d’aquests circulars, com els
que va fer famosos l’actor Harold Lloyd.
Les noies porten un llaç immens a l’es-
quena, per sobre de la part del cos que
fem servir per seure. Hi ha mainada
amb vestits de mariner, moltes gorres
i, ep cirerer!, un altre grup de gent ba-
llant a la terrassa del restaurant.

En paper potser no es veu, però
quan he ampliat la foto a la pantalla
de l’ordinador també m’ha semblat
trobar un vailet arremangat darrere
d’una de les parades. Es veu que en
aquells temps no hi posaven pas vàters
portàtils, com fan ara.

Foto de dalt, 
la plaça del

doctor Pi i Sunyer
de Roses entre els
anys vint i trenta
del segle passat.
Cedida per Jordi

Martí a l’ACAE.

L’Arxiu Comarcal de l’Alt Empordà (ACAE) i el SETMANARI DE L’ALT EMPORDÀ us tornem a proposar un nou intercanvi de
postals entre dos viatgers que posen al descobert l’ahir del paisatge de diversos municipis de la nostra comarca.
Aquest estiu, la mirada enrere ens arriba acompanyada d’un espai curiós per visitar.

Roses

LA IMATGE
FONS ARXIU COMARCAL AE

Les pressions 
han fet que 

Els Segadors es relegués
a 40' abans de la final
guanyada pels
@DragonsOfficiel a
#Wembley, però no
poden evitar que cada 
15 dies quan juguen 
a #Perpinyà de locals,
l'himme català s'escolti 
a Anglaterra i Austràlia 
a través de la TV»

JOSEP PUIGBERT
@PUIGBERTJOSEP

Fa mesos que
assagem el nostre

proper espectacle, que
estrenem a finals de
novembre al @teatrejardi
de #Figueres. Pista: 
serà una obra que
evocarà el passat 
i el present de la ciutat 
i del País i en què #ElBall
serà el protagonista»

LA FUNCIONAL TEATRE
@LAFUNCIONAL

Un consell: no aneu
mai a badar 

al mediamarkt amb un
polo de color vermell»

FERRAN CAMPISTOL
@FCAMPISTOL

Valenta reflexió de
l’alcaldessa de

Roses @montsemindan 
al seu Facebook a propòsit
del #TopManta. 
“Ens han deixat sols”,
escriu. I tothom mirant
cap a l’altra banda»

CARLES ARBOLÍ
@CARLESARBOLI

AL TWITTER

 Si no heu pujat mai al Castrum visi-
gòtic de Roses ara és una bona ocasió
per fer-ho. Des d’aquest recinte històric
s’albira un paisatge indescriptible de la
badia de Roses, la plana de l’Empordà i
les muntanyes que l’envolten.

Per anar-hi El mirador
del Castrum visigòtic
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Breus

AUTOMOBILISME

Pujeu reprèn l’Estatal
de F4 a Barcelona

Després de dos mesos sense
competició, el pilot figuerenc Gui-
llem Pujeu tornarà a l’asfalt,
aquest divendres i dissabte, per a
reprendre el Campionat d’Espan-
ya de Fórmula . El pilot del Fer-
nando Alonso Racing, de  anys,
correrà en el circuit de Montmeló
amb l’objectiu de seguir lluitant
per les posicions capdavanteres.
El campionat, que s’ha celebrat a
Aragó, València i Portugal, acaba-
rà a Navarra al novembre.

REDACCIÓ FIGUERES

WINDSURF

La Copa d’Europa
s’atura a Sant Pere

Sant Pere Pescador seguirà aco-
llint proves de windsurf i, entre
aquest dimecres dia  i diumenge
, serà l’escenari de la penúltima
prova de la temporada de la Copa
d’Europa en la modalitat de frees-
tyle, inclosa en l’European Frees-
tyle Pro Tour. La competició, or-
ganitzada pel Càmping Las Du-
nas i l’escola FaseWind, també in-
clourà una trobada catalana de
windsurf dissabte i diumenge.

REDACCIÓ SANT PERE PESCADOR

TRIATLÓ

Empuriabrava acull un
triatló el diumenge 23

Empuriabrava acollirà, el prò-
xim diumenge dia  de setem-
bre, un triatló en la modalitat
sprint ( km amb bici,  corrent
i  m nedant) i olímpic ( km
amb bici,  corrent i , nedant.
L’activitat és organitzada per
xHalf i l’Ajuntament de
Castelló. Les inscripcions, entre
 i  euros, es poden fer al web
xtri.com.

REDACCIÓ CASTELLÓ D’EMPÚRIES

EMPORDÀ

Un total de  jugadors van par-
ticipar, a finals d’agost, en el Tor-
neig d’Escacs Festa Major de Ga-
rriguella, organitzat per l’AMPA
Joaquim Gifre, el Llegat Sabater
Fortià, l'Ajuntament de Garrigue-
lla i el CE Alt Empordà. El títol ab-
solut va ser per Miquel Farré (Sant
Gregori), seguit per Martí Insa i
Juan Álber García (Alt Empordà)
–Luis Sabater va ser el millor local.

REDACCIÓ GARRIGUELLA

ESCACS

Triomf de Farré en el
torneig de Garriguella

CAIAC

Baixada pel riu Fluvià, 
el dia 16, a Sant Pere

L’Ajuntament de Sant Pere Pes-
cador i SK Kayak organitzen, el
diumenge dia  de setembre (
hores), la cinquena edició de la
Baixa Popular pel riu Fluvià. Es
tracta d’una sortida familiar amb
caiac que acabarà amb una arros-
sada popular. El preu per a parti-
cipar-hi serà d’entre  i  euros i
gratuït pels nens i nenes de fins a
 anys. Per a reserves, podeu en-
trar al web www.skkayak.com.

REDACCIÓ SANT PERE PESCADOR

CURSA SOLIDÀRIA

La Cursa de la Dona de
Roses ja té 250 inscrits

La Fundació Roses Contra el
Càncer i el Club Atletisme Roses
organitzen, el diumenge dia  de
setembre ( h), l’onzena edició
de la Cursa de la Dona de Roses.
Aquesta prova, de  km de reco-
rregut i de caràcter solidari, ja
compta amb  inscrits –s’hi po-
den apuntar dones i homes i les
inscripcions estan a  . Us hi po-
deu inscriure a atletismeroses.cat.

REDACCIÓ ROSES

EMPORDÀ

Els jugadors cubans Julio i René
Alonso, establerts a Figueres, han
obtingut resultats destacats en
dues competicIons internacio-
nals els últims dies. Per un costat,
el Mestre Internacional Julio
Alonso va ser sotscampió del tor-
neig de Mondariz (Galícia). Per
l’altre, el també MI René Alonso
va fregar la norma de Gran Mestre
a l’Open d’Spilimbergo (Itàlia).

REDACCIÓ FIGUERES

ESCACS

Els Alonso destaquen 
a Galícia i a Itàlia

VÒLEI

Seleznev i Dalmau
entrenaran els sèniors
del CV Sant Pere

Els primers equips del Club Vò-
lei Sant Pere Pescador canviaran
d’entrenador la propera tempora-
da, després que Miquel Salas es
fes càrrec del femení i el masculí
el curs passat. Enguany, Alexan-
der Seleznev s’ocuparà de les
noies, mentre que Jordi Dalmau
dels nois i, alhora, de l’aleví. D’al-
tra banda, Salas seguirà entrenant
en el club, però en base, el cadet.
La resta de tècnics del planter
groc-i-negre seran Inés Núñez
(benjamí i prebenjamí) i Jorgina
Homs (veterans).

REDACCIÓ SANT PERE PESCADOR

 El pilot castelloní Sergi Maza So-
queiro va obtenir, el dissabte passat
en el circuit nocturn de Juneda (Llei-
da), la tercera posició en la cinquena
carrera de la Copa Catalana ANPA. El
competidor de l’escuderia Scootfast,
de 15 anys, va ocupar la novena i la
primera posició en les dues tandes
que hi havia en joc. La propera prova
per a Maza serà el 30 de setembre a
Móra d’Ebre (Tarragona).

Motociclisme Podi de
Maza a la prova de nit
de la Copa Catalana

EMPORDÀ

 El Club Nàutic Port de la Selva ha
organitzat, les últimes setmanes,
dues competicions de vela lleugera
de les classes Làser Radial i 470, ma-
joritàriament. Per un costat, en el 17è
Trofeu Far de s’Arnella el triomf va ser
per a César Rodríguez, que es va im-
posar a Carles Font i Pere Abelló. Per
l’altre, en el 14è Trofeu La Galera al
capdavant es van intercanviar les po-
sicions: triomf per a Font, seguit per
Rodríguez i Josep de Marfà.

Vela Rodríguez i Font
lideren els trofeus 
del Port de la Selva

EMPORDÀ

 Una àmplia representació dels
Tramuntanya de Llançà va participar,
el cap de setmana passat, a la presti-
giosa Ultra Trail del Mont Blanc, a
Chamonix (França). A la prova reina,
de 171 km i 10.300 m de desnivell po-
sitiu, d’entre els 2.300 corredors hi
van prendre part Jesús Osuna, David
Carbonés, Albert Besora i Philippe
Verdoodt; en la de 56 km Xavi Riera i
en la de 40 km Íngrid Barragan.

Cursa Toc llançanenc 
a la reconeguda Ultra
Trail del Mont Blanc

EMPORDÀ

 El Beach Club d’Empuriabrava va celebrar, el cap de setmana passat, la tercera edició del campionat de flowrider WD
Wave Club Competition amb la participació de 19 riders d'entre 7 i 30 anys en les disciplines de flowrider –bodyboard i
stand up–, skate sobre aigua i skimpool. En bodyboard, el vencedor va ser Àlex Costa, seguit per Marc Costa i Tim Ouer, i
en stand up la victòria va ser per al castelloní Jack Kane Malone, acompanyat al podi per Àlex Costa i Marc Ciffone. 
En infantils, Sonnie Kane Malone, Narcís Andrei-Ciobá i Hèctor Guijarro van pujar al calaix en flowrider i skimpool.

Flowrider Una vintena de “riders”, en el Wave Club d’Empuriabrava

EMPORDÀ
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Breus

TENNIS TAULA

El CER l’Escala iniciarà
la Superdivisió el 29-S

El primer equip del CER l’Esca-
la debutarà a la Superdivisió, la
màxima categoria estatal, el  de
setembre a casa. El rival en l’estre-
na serà el Borges Grup Vall, actual
equip de l’exescalenc Joan Masip.
Els escalencs jugaran com a locals
els dissabtes a les  del matí. D’al-
tra banda, el segon equip del CER,
que ha pujat a Divisió d’Honor, la
segona categoria, jugarà contra ri-
vals catalans, del País Basc, Cas-
tella-i-Lleó i Cantàbria.

IVAN GARCIA L’ESCALA

TENNIS TAULA

El Tramuntana, fins a
Andalusia i Illes Balears

El Tennis Taula Tramuntana fe-
mení, situat a la Divisió d’Honor,
la segona categoria estatal, es tro-
barà a la lliga amb quatre equips
catalans més (Vic, Cassà, Bala-
guer i Reus), quatre d’andalusos
(Priego, Hujase, Linares i Híspa-
lis) i un de balear (Son Cladera).
L’objectiu del conjunt figuerenc
serà l’ascens a la Superdivisió, una
opció a la qual va renunciar la
temporada passada.

REDACCIÓ FIGUERES

CURSA

La Ratpenat de Roses,
el 29 de setembre

La a edició de La Ratpenat, de
Roses se celebrarà el dissabte dia
 de setembre, i no dissabte pas-
sat, com informàvem errònia-
ment a l’edició anterior. Es tracta
d’una prova de  quilòmetres
que es podrà fer caminant o cor-
rent a partir de les  del vespre. Les
inscripcions, entre  i  , ja es
poden fer a www.easybikes.es.

REDACCIÓ ROSES

CURSA

La Despertaferro de
Bàscara, per la Diada

Dimarts de la setmana que ve,
dia  de setembre, per la Diada,
Bàscara organitzarà la novena
edició de la Despertaferro. Es trac-
ta d’una cursa i marxa que comp-
tarà amb circuits de ,  i  km,
a més d’una prova de caràcter in-
fantil, d’ km. L’inici de la prova
serà a les  del matí des del Paller
d’en Xirau i les inscripcions, entre
 i  euros, ja es poden fer al web
www.despertaferrobascara.cat.  

REDACCIÓ BÀSCARA

NATACIÓ

Travessia a Cadaqués,
aquest dissabte

Cadaqués acollirà, aquest dis-
sabte dia  ( h) des de la platja
del Ros, una nova edició de la Tra-
vessia al Port. La prova, organitza-
da pel Swimfaster i l’Ajuntament,
tindrà un recorregut de  me-
tres pels adults i de  m per a
nens i nenes de  a  anys –en
aquest cas, s’iniciarà a les . h.
Us hi podeu inscriure a curses.cat.

REDACCIÓ CADAQUÉS

MOTOCICLISME

El Mundial es reprèn 
a San Marino amb 
Isaac operat amb èxit

Després que la pluja frustrés la
cursa en el circuit de Silverstone,
el passat  d’agost, el Mundial de
motociclisme es reprendrà aquest
diumenge dia  amb el Gran Pre-
mi de San Marino. En el circuit de
Misano, Maverick Viñales –cin-
què de la classificació– iniciarà la
cursa de MotoGP a les  hores.
Per la seva part, Isaac Viñales, pi-
lot de Moto, va ser operat amb
èxit la setmana passada del radi
del colze dret després d’una cai-
guda que havia patit en un entre-
nament a Silverstone.

REDACCIÓ MISANO (SAN MARINO)

Maçanet de Cabrenys té a les
seves mans acollir, al març del
, una de les quatre proves del
Campionat d’Europa de ciclisme
en la modalitat d’enduro de bici-
cleta de muntanya. L’Enduro
World Series ha proposat al mu-
nicipi maçanetenc formar part
del circuit per primer cop després
de la bona acceptació que ha tin-
gut els últims anys l’Enduro BTT
Les Salines, amb l’última edició,
la vuitena, celebrada al maig pas-
sat. “Tenim més de la meitat del
pressupost cobert i si aconseguim
més patrocinadors ho accepta-
rem”, explica Jep Corominas, el di-
rector de la cursa d’Enduro BTT
Les Salines. El Tramuntana X-
Trem, l’organitzador de la cursa
local, s’ha donat un mes de marge
per acceptar o no la proposta. A fi-
nals de setembre, tècnics de l’En-
duro World Series visitaran Maça-
net per acabar de verificar el cir-
cuit.

Segons Corominas, que els or-
ganitzadors s’hagin fixat amb Ma-
çanet és perquè “hi ha un circuit
molt tècnic, dels més atractius
d’Europa, té molta velocitat però
no és perillós; està molt estudiat”.
L’enduro combina tècnica de pi-
lotatge de descens i resistència fí-
sica dels corredors.

Entre «les 13 millors del món»
L’European Continental Enduro
Series té previst establir-se al 
a Maçanet, Itàlia, la zona del Mont
Blanc i Escòcia. “Si sumem les
proves de la Copa del Món, que
són les de primera categoria, i les
de l’Europeu, de segona, Maçanet
formaria part de les  millors cur-

ses mundials”, afegeix Corominas.
Si s’acaba duent a terme, no seria
la primera vegada que Maçanet
de Cabrenys rep una prova de ca-
ràcter europeu, ja que al  va
organitzar-ne una de descens
(down hill).

Presència de Damien Oton
I és que al maig passat, l’Enduro
BTT Les Salines ja va comptar
amb els millors pilots de l’Enduro
World Series, d’entre els quals Da-
mien Oton (Unior Devinci), tercer
de la Copa del Món i vencedor a

Maçanet. El corredor francès va
ser el més inspirat en un circuit
que es desenvolupava en quatre
trams cronometrats, amb un total
de  km de recorregut i un des-
nivell positiu de . metres.

CICLISME

LLUÍS RIBERA MAÇANET DE CABRENYS

Maçanet es planteja acollir
una prova de l’Europeu
L’Enduro BTT Les Salines podria agafar rellevància al març del 2019

EMPORDÀ

Maçanet s’ha especialitzat a acollir proves d’enduro BTT.

El Campionat d’Europa
d’enduro té previst aterrar, 
el 2019, a Maçanet, Itàlia, la
zona del Mont Blanc i Escòcia

El poble maçanetenc 
ja va acollir una cursa
europea, al 2011, en la
modalitat de descens

Tenim un circuit
molt tècnic i amb

molta velocitat, però 
no és perillós; està molt
estudiat»

Tenim cobert més
de la meitat del

pressupost i si trobem
més patrocinadors ho
acceptarem»

JEP COROMINAS
DIRECTOR DE L’ENDURO BTT LES SALINES
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